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letní prázdniny utekly jako voda a škola přivítala školáky otevřenými 
dveřmi. Prvňáčkům přejeme, aby se jim ve škole hlavně líbilo a učení pro 
ně bylo zábavou.

V minulém čísle jsem psala o dotační výzvě na závlahu fotbalového 
hřiště. Podmínky dotace se v mezidobí opět změnily a obec se do výzvy 
zapojila. Bylo ale potřeba některé věci doplnit, poopravit projekt a aktu-
alizovat konečnou cenu.

Byly opraveny některé místní komunikace, konkrétně v ulici ke hřiš-
ti, pod Cimburkem a jedna v Lázích. Pod Cimburkem byl před opravou 
povrchu vyměněn vodovodní řad, řešil se zde odvod dešťové vody, což 
v této uličce nebylo zcela jednoduché, a hlavně nebylo kam vodu svést. 
Rodina Škeříkova ochotně svolila ke svedení vody pomocí zatrubnění 
přes jejich zahradu. Chtěla bych jim touto cestou moc poděkovat, jeli-
kož ne každý by byl takto vstřícný. Oprava komunikací zlepší prostředí 
v těchto částech obce, nebude se tolik prášit a pohyb po komunikacích 
bude příjemnější. Apeluji na všechny, aby nezneužívali kvalitních povr-
chů k rychlé jízdě.

Vážení a milí spoluobčané,

Školení první pomoci
Školení pro občany pro použití automatického externího defibrilá-

toru umístěného na boční straně budovy Obecního domu v Městečku 
Trnávce se uskuteční ve čtvrtek 17. října 2024 od 15.30 hodin ve 
vstupní hale obecního domu. Školí dlouholetá záchranářka paní Ivana 
Kantůrková z Moravské Třebové. 

OÚ

Sbírka na pomoc pro postižené ničivými povodněmi

pokračování na straně 2

Druhý týden v září se začalo v televizi, v novinách a na internetu 
objevovat varování před přicházejícím silným deštěm, který by měl tr-
vat několik dní. Varování sílila, začaly se postupně upouštět přehrady, 
všichni se chystali na protipovodňová opatření. 

Když začalo ve čtvrtek opravdu silně pršet, všichni jsme sledovali 
radary, které nevypadaly vůbec dobře. I naši kluci, společně se zaměst-
nanci obce, se začali chystat – plnily se pytle s pískem a rozvážely se do 
obcí. Monitorovaly se vodní toky a čistily se od již dříve naplavených 
překážek. I přesto, že se naše řeky zvedaly, zůstávaly nadále vícemé-
ně bezpečně v korytech. Voda se vylila a zaplavila silnici na Plechtinci 
a ve Vranové Lhotě. Takové štěstí ale neměli všude – Jesenicko, Krnov-
sko, Ostrava a další místa v České republice začaly hlásit pohotovostní 
stavy, evakuaci občanů, čerpání vody z domů. V televizi jsme mohli 
koukat na první vyplavené domy plné bahna, některé domy zmizely 
v rozbouřených vodách úplně, zničené zahrady, podemleté silnice, ko-
leje, lidé odříznutí od světa, bez elektřiny a signálu. 

Po nejvíce propršených dnech bylo jasné, že to na těchto místech 
nikdo nezvládne sám. Že, stejně jako lidé na Olomoucku před pár lety 
i ti na jižní Moravě po tornádu, budou potřebovat alespoň malou náplast 
pomoci. Proto jsme se znovu rozhodli uspořádat rychlou sbírku základ-

ních potřebných věcí, které odvezeme přímo na místo. Ve středu večer 
jsme sbírku vyhlásili, ve čtvrtek a v pátek jsme od Vás všech vybrali 
věci, které jste nám donesli na hasičskou zbrojnici a v sobotu se naši 
kluci sebrali, naložili věci a vyrazili směr Jesenicko. 

Opět jste nás v tom nenechali a během chvíle jste zareagovali, na-
koupili a donesli velké množství trvanlivých potřeb, přikrývek, pití, 
dětského oblečení, úklidových prostředků, lopat i košťat a jiného, a za 
to Vám patří obrovské DÍKY! Kdybychom neměli tak hodné a obětavé 
spoluobčany, nikdy bychom takovou sbírku nemohli uspořádat. 

Po tom, co kluci v sobotu dorazili na místo, nemohli nezůstat. Jejich 
reakce v telefonu byly plné emocí. Na místě, kam dorazili, potřebovali 
materiální pomoc, ale i silné ruce. Fotky, které odtud průběžně zasíla-
li, měly takovou sílu, že nikoho nenechaly chladným. Za všechny věci 
byli lidé na místě vděční a ihned je dobrovolníci rozváželi přímo do 
domů, kde byly nejvíce potřeba. 

A právě v těchto situacích, kdy dojde v takovém rozsahu k přírodní 
katastrofě, která postihne spoluobčany, včetně malých dětí, domácích 
zvířat a jejich domovů, je neskutečné, jak rychle se dokáží lidé sem-
knout a společně pomoci. Děkujeme! 

SDH Městečko Trnávka
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Zápis zasedání zastupitelstva obce Městečko Trnávka číslo XIV 

konaného dne 28. 8. 2024 v Obecním domě čp. 5 od 17:00 hodin

Z-258/XIV Zastupitelstvo obce schvaluje program XIV. veřejného za-
sedání zastupitelstva obce s doplněním o navržené body Pavla 
Bohatce.
Hlasování: pro  12  proti  0   zdržel se  1 
Usnesení č. Z-258/XIV bylo schváleno.

Z-259/XIV Zastupitelstvo obce schvaluje za ověřovatele zápisu 
Františka Kozlovského a Bc. Irenu Neubauerovou.
Hlasování: pro  13 proti  0 zdržel se  0 
Usnesení č. Z-259/XIV bylo schváleno.

Z-260/XIV Zastupitelstvo obce schvaluje záměr prodeje pozem-
ku p.č. 84/1 v k.ú. Pacov u Moravské Třebové za cenu 100 
Kč/1m2.
Hlasování: pro  13 proti  0  zdržel se  0
Usnesení č. Z-260/XIV bylo schváleno.

Z-261/XIV Zastupitelstvo obce schvaluje záměr prodeje části po-
zemku p.č. 97/4 v k.ú. Městečko Trnávka ke stavbě garáže za 
podmínky, že na náklady žadatelky Dominiky Janíkové bu-
dou přeloženy sítě (vodovod, Cetin) a zůstane obecní poze-
mek o šíři min. 2,5 – 3 m na průchod.

Před školkou u kostela došlo k rekonstrukci schodů, původní byly 
v nevyhovujícím stavu. Schodiště bude ještě doplněno o zábradlí, 
aby splňovalo požadavek na bezpečnost. Nájezdovou rampu z jedné 
strany schodiště, jako je u fary, nebylo potřeba budovat, protože bez-
bariérový vstup je ze zadní strany budovy. 

V letošním roce nás čeká ještě výměna vodovodních řadů na Staré 
Trnávce, jedna výměna od č.p. 202 po č.p. 208 a druhá od křižovat-
ky po č.p. 141.

Naše obec obdržela několik dota-
cí z Pardubického kraje. Jedná se 
o 21 500 Kč na zásahové helmy 
pro výjezdovou jednotku požární 

ochrany, dále 155 000 Kč na výměnu otvorových prvků v kulturním 
domě v Pěčíkově a v Petrůvce 4, dále 155 000 Kč na nákup kontej-
nerového nosiče s kontejnerem za traktor, 400 000 Kč na vybudování 
druhé zubní ordinace v Obecním domě a 40 000 Kč na automatický 
externí defibrilátor. Pardubickému kraji za podporu děkujeme.

Zastupitelstvo obce na svém posledním zasedání mimo jiné schvá-
lilo doplnění mechanického předčištění na čistírně odpadních vod, 
svislé česle. Jde o zařízení, které bude mít za úkol zachytit nečistoty, 
které v odpadní vodě nemají co dělat, jako jsou například vlhčené 
ubrousky, kousky textilií apod., které někteří občané nesprávně vha-
zují do toalet a tím dochází k poškozování technologie čistírny. Nové 
mechanické předčištění bude stát více jak 600 tis. Kč. Tyto peníze by 
bylo možné investovat jinde, pokud by se všichni chovali ukázněně.

Totéž platí o odpadech. Do kontejnerů na tříděný odpad někteří 
lidé vhazují nesešlápnuté krabice, někdy i s polystyrénem, postaví 
ke kontejnerům velké věci, jako například plastovou zahradní žid-
li a mohla bych pokračovat. Dochází tím k rychlému zaplnění kon-
tejnerů, k nepořádku na sběrných místech a je nutné potom hnízda 
častěji vyvážet, což se zase promítá v nákladech na likvidaci odpa-
dů a následně v poplatku za odpady, který se navyšuje. Pokud ně-
kdo vyřazuje věc, která se nevejde do kontejneru nebo by jej větším 
množstvím odpadů zaplnil, je nutné takové odpady zavézt na sběr-
ný dvůr, kde jsou velkoobjemové kontejnery právě k těmto účelům. 
Buďte ohleduplní k ostatním a řešte, co patří do kontejneru a co už 
na sběrný dvůr!

Je také potřeba si uvědomit, že podnikatelé mají zákonnou povin-
nost si svoje odpady řešit sami, to znamená NE používat obecní sys-
tém odpadového hospodářství a plnit obecní kontejnery. Každý pod-
nikatel musí mít smlouvu s některou svozovou společností a pořídit 
si vlastní nádoby na odpady.

Na Obecním domě, na fasádu z východní strany, byla nainstalova-
ná elektronická úřední deska. Dojde k demontáži staré úřední desky 
a nová elektronická tu původní zcela nahradí. Nová deska slouží ne-
jen jako úřední deska, ale můžete si na ní prohlédnout webové strán-
ky obce, najít si autobusové či vlakové spojení, podívat se na mapy 
a mnoho dalších funkcí toto zařízení poskytuje. Její ovládání je velmi 
jednoduché, pohodlné. Pokud by někdo potřeboval s ovládáním po-

moci, stačí se obrátit na kohokoli z úřadu, budeme nápomocni.
V polovině září jsme byli vystaveni nepřízni počasí. Meteorolo-

gické předpovědi byly děsivé, prožili jsme víkend plný strachu a ne-
ustálého monitorování stavu hladin toků na našem území i v okolí. 
Nakonec jsme byli mezi těmi šťastnějšími, kterým se katastrofální 
záplavy vyhnuly. Přesto naši hasiči několikrát vyjeli ke spadlým stro-
mům a čerpání vody. Některé části republiky takové štěstí neměly 
a voda na tomto území napáchala fatální zkázu...

Jana Sablíková, DiS., starostka obce



3Zpravodaj OÚ Městečka Trnávkyzáří–říjen 2024

www.mesteckotrnavka.cz

Hlasování: pro  12   proti  0   zdržel se  1 
Usnesení č. Z-261/XIV bylo schváleno.

Z-262/XIV Zastupitelstvo obce schvaluje cenovou nabídku na re-
konstrukci rozvodů e.e. v provozovně budoucího kadeřnictví 
v budově Městečko Trnávka 37 ve výši 79 976,16 vč. DPH.
Hlasování: pro  13  proti  0  zdržel se  0 
Usnesení č. Z-262/XIV bylo schváleno.

Z-263/XIV Zastupitelstvo schvaluje nákup 1 ks os. auta Dacia Dus-
ter ve verzi 4x4 za cenu 492 396,70 Kč + DPH a 1 ks os. auta 
Dacia Duster za cenu 441 157,03 Kč + DPH, oba modely vč. 
tažného zařízení.
Hlasování: pro  13 proti  0 zdržel se  0 
Usnesení č. Z-263/XIV bylo schváleno.

Z-264/XIV Zastupitelstvo obce schvaluje záměr nákupu a prodeje 
pozemků (nebo směna s doplatkem) s LČR v k.ú. Stará Trnáv-
ka.
Hlasování: pro  13 proti  0 zdržel se  0
Usnesení č. Z-264/XIV bylo schváleno.

Z-265/XIV Zastupitelstvo obce schvaluje doplatek spoluúčasti 
z obecního rozpočtu ve výši 20% na dotaci na závlahu a do-
oplocení sportovního areálu.
Hlasování: pro  13 proti  0 zdržel se  0
Usnesení č. Z-265/XIV bylo schváleno.

Z-266/XIV Zastupitelstvo obce schvaluje pořízení mechanického 
předčištění na čistírně odpadních vod – osazení svislé česle 
za cenu 616 034 Kč s DPH od firmy HUBER CS spol.s r.o., 
Brno.
Hlasování: pro  13 proti  0 zdržel se  0 
Usnesení č. Z-266/XIV bylo schváleno.

Z-267/XIV Zastupitelstvo obce schvaluje podání 2 žádostí o do-
taci prostřednictvím Místní Akční Skupiny Moravskotře-
bovska a Jevíčska na vyvážečku do lesa, třístranně sklop-
nou vlečku a kontejnery na dříví a kontejnery na biood-
pad.
Hlasování: pro  13 proti  0 zdržel se  0
Usnesení č. Z-267/XIV bylo schváleno.

Z-268/XIV Zastupitelstvo obce schvaluje rozpočtové opatření č. 
2/2024.
Hlasování: pro  13 proti  0 zdržel se  0
Usnesení č. Z-268/XIV bylo schváleno.

Z-269/XIV Zastupitelstvo obce schvaluje pořízení GPS jednotek do 
obecních traktorů.
Hlasování: pro  11 proti  1  zdržel se  1 
Usnesení č. Z-269/XIV bylo schváleno.

Z-270/XIV Zastupitelstvo obce schvaluje pořízení docházkového 
systému pro zaměstnance obce.
Hlasování: pro  9 proti  0 zdržel se  4 
Usnesení č. Z-270/XIV bylo schváleno.

Z-271/XIV Zastupitelstvo obce pověřuje radu obce vybrat dodavate-
le GPS jednotek a docházkového systému.
Hlasování: pro  10 proti  0 zdržel se  3 
Usnesení č. Z-271/XIV bylo schváleno.

Z-272/XIV Zastupitelstvo obce schvaluje Zadávací dokumentaci na 
výběrové řízení na dodání FVE na 5 obecních budov v Měs-
tečku Trnávce – nová MŠ, hasičská zbrojnice, OD, škola, hos-
podářská část MŠ.
Hlasování: pro  13 proti  0 zdržel se  0 
Usnesení č. Z-272/XIV bylo schváleno.

Z-273/XIV Zastupitelstvo obce pověřuje radu obce specifikací kon-
tejnerů do lesa a na bioodpad.
Hlasování: pro  13 proti  0 zdržel se  0 
Usnesení č. Z-273/XIV bylo schváleno.

Přidané body na žádost a dle textace Pavla Bohatce:

Z-274/XIV Zastupitelstvo obce schvaluje, aby na stavební práce nad 
100 tis. bez DPH Kč byla vizualizace a rozpočet.
Hlasování: pro  12 proti  0 zdržel se  1 
Usnesení č. Z-274/XIV bylo schváleno.

Z-275/XIV Zastupitelstvo obce schvaluje zadání posudku na schodi-
ště u Městečka Trnávky 2.
Hlasování: pro  8 proti  2 zdržel se 3 
Usnesení č. Z-275/XIV bylo schváleno.
V 19:15 hodin odešel Ing. Lukáš Dostál. Jednání pokračovalo.

Z-276/XIV „Jestli je správné dát 20 000 Kč fyzické osobě.“
Hlasování: pro  0 proti  1 zdržel se 11
Usnesení č. Z-276/XIV nebylo schváleno.

Z-277/XIV Zastupitelstvo obce uděluje pravomoc starostce a mís-
tostarostovi společně rozhodovat v technických věcech do 
20 000 Kč bez DPH.
Hlasování: pro  12 proti  0 zdržel se  0
Usnesení č. Z-277/XIV bylo schváleno.
 V 19:35 hodin odchází Tomáš Elner. Jednání pokračovalo.

Z-278/XIV Vrácení komunikace do původního stavu na p.č. 419/5 
a p.č. 588 v katastru Městečko Trnávka.
Hlasování: pro  8 proti  0 zdržel se  3 
Usnesení č. Z-278/XIV bylo schváleno.

Z-279/XIV Měsíční kontrola spotřeby všech odběrných míst.
Hlasování: pro  11 proti  0 zdržel se  0
Usnesení č. Z-279/XIV bylo schváleno.

Zastupitelstvo obce bere na vědomí:

Z-280/XIV Zprávy o činnosti samosprávy od posledního VZO.

Z-281/XIV Zprávu obecního lesníka o hospodaření v obecních le-
sích.

Ověřovatelé: František Kozlovský, Bc. Irena Neubauerová
Starostka: Jana Sablíková, DiS.

V měsíci září a říjnu 2024 
oslaví významné životní 
jubileum tito občané:

paní Marie Zapletalová z Předního Arnoštova
pan Josef Novák z Městečka Trnávky
paní Eliška Steffanová z Městečka Trnávky
pan Miroslav Kirchner z Pěčíkova 
paní Hana Klevetová z Městečka Trnávky
paní Dáša Bičovská z Petrůvky
paní Matylda Skřebská z Městečka Trnávky
paní Gertruda Benischová z Městečka Trnávky
pan Vítězslav Zezula z Městečka Trnávky
paní Marta Fremuthová z Městečka Trnávky
paní Hedvika Sůvová z Lázů 
pan František Vyroubal z Pěčíkova
paní Marie Maršíková z Mezihoří 
pan Viliam Frais z Nové Rovně
pan František Vašíček z Mezihoří  
K Vašemu významnému jubileu Vám upřímně blahopřejeme 

a přejeme do dalších let pevné zdraví, štěstí, pohodu a dobrou 
náladu do každého dne. 

Jana Lexmaulová, OÚ Městečko Trnávka
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Lázecké gulášky
Tradičně první zářijo-

vou sobotu 6. 9. 2024 pro-
běhl v Lázích čtvrtý roč-
ník sousedského soutěžení 
o nejlepší guláš. Akce po-
řádaná spolkem Lázecká 
pecka se nadmíru vydaři-
la, ačkoliv letos se odvá-
žilo vařit jen 5 týmů. Po-
dle diváků tradičně zví-
tězil tým Koblihářů pod 
vedením Honzy Řehoře, 
letošní novinkou ale byla 
cena odborné poroty, kte-
rá ochutnávala „naslepo“ 
a nakonec vybrala jako ví-
těze tým Chacharů pod tak-
tovkou Víti Sebery, čímž je 
zbavila prokletí věčného 
druhého místa. Druhé mís-
to udělila porota po záslu-
ze týmu Honda Mirka Ku-
bína. Za zmínku stojí též 
2.-3. místo diváků pro tým 
Šohajů vedený Tomášem 
Hajduchem, pro které to 
byl vůbec první guláš, kte-
rý v životě uvařili. Všem týmům ovšem vaření nadmíru slušelo, jak 
dokládá přiložená fotografie dalších letošních nováčků – týmu Stuch-
líci. Třeba to inspiruje k účasti další týmy pro příští ročník, na který 
se již brzy začneme těšit.

Jan Raab

Linka důvěry Ústí nad Orlicí 
informuje a děkuje

Na naší lince důvěry pomáháme ši-
roké populaci obyvatel od dětí až po 
seniory. Naším klientem se může stát 
každý člověk, který se dostane do ná-
ročné životní situace nebo řeší každo-
denní starosti a problémy, se kterými si 
neví rady. Přestože jsme krizovou tele-

fonní linkou Pardubického kraje, jsme dostupní pro klienty z celé Čes-
ké republiky. Naše služba je dostupná nonstop na telefonním čísle 465 
524 252, v době od 9-21 hod. jsme na Skypu LD Ústí nad Orlicí nebo 
mají klienti k dispozici e-mailové poradenství. 

Bližší informace naleznete na webových stránkách www.linkaduve-
ryuo.cz. V roce 2024 jsme také vytvořili videospot o naší činnosti, který 
je ke shlédnutí na youtubové adrese https://www.youtube.com/watch-
?v=4HYuElbxyKU. Zajímavé odkazy k řešení různých životních situ-
acích mohou případní zájemci zjistit také na facebookových stránkách 
„Linka důvěry Ústí nad Orlicí“.

V roce 2024 poptávka po naší službě výrazně stoupla. Do srpna 2024 
jsme přijali stejný počet hovorů, jako v uplynulém kalendářním roce. 

Dbáme na odbornost našich služeb poskytovanou našimi pracovní-
ky. Snažíme se, aby naši zaměstnanci byli na Lince důvěry spokojení, 
věnujeme se jejich duševní hygieně a pravidelnému vzdělávání.

Veškerá naše činnost může být realizována i díky Vaší finanční pod-
poře a další spolupráci s Vámi, jako je například pomoc s propagací 
a šíření informací o naší službě. Velké poděkování tedy patří nejen 
Vám, ale také všem našim zaměstnancům, kteří tuto krizovou službu 
poskytují. 

Věřím, že naše práce má velký smysl.
Mgr. Sylva Heulerová, Vedoucí Linky důvěry Ústí nad Orlicí
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Obecní knihovna Městečko Trnávka

Obecní knihovna Městečko Trnávka
1. 10. 2024 – 31. 5. 2025

Obalujeme učebnice, knihy a sešity do průsvitné fólie za cenu 5,- 
(velikost A5) a 10,- (velikost A4).

1. 10. - Zahájení celoroční soutěže pro dětské čtenáře Lovci perel (Per-
lorodky)

4. 10. - Putování za přírodní krásou Aljašky, audio–video prezentace 
rodáka M. Trnávky pana Petra Štoly, začátek v 17 hodin ve vstupní 
hale obecního domu, vstupné dobrovolné

8. – 11. 10. - Týden knihoven /registrace pro nové čtenáře zdarma, pro-
minutí upomínek, káva v knihovně/

7. 10. - Herní odpoledne „Člověče, nezlob se“ od 13:00 hodin 
v knihovně

9. 10. - Čtení nonstop v dětském oddělení knihovny
15. 10. - Literárně cestovatelský večer s horolezcem, kreslířem 

a muzikantem Jaromírem Mikešem, kapelníkem country kapely 
Proč ne band z M. Třebové, autorem povídkových knih především 
z hor s názvy: Můj nejlepší čaj v životě, Vosa ve skaláku, Rumo-
vé nelezení, Dědkové, začátek besedy v 17 hodin v galerii obecní 
knihovny, vstupné dobrovolné. Na besedu naváže Výstava kresle-
ných vtipů, ilustrací a karikatur pana Mikeše, kterou můžete na-
vštívit až do 15. 11. 2024 v galerii knihovny

16. 10. – Marek Šolmes Srazil – vystoupení v KD pro děti MŠ, autor-
ské čtení, písničky s kytarou

24. 10. – Martin Vopěnka – interaktivní beseda spisovatele s žáky II. 
stupně ZŠ na téma Význam rodiny a vztahy v rodině

J. Stenzlová

S-Klub pro seniory z Moravskotřebovska, Jevíčska 
a blízkého okolí.

Srdečně vás zveme na setkání S-Klubu, která se uskuteční ve čtvr-
tek 5. 9., 19. 9., 3. 10., 17. 10 a 31. 10. vždy v 16:00 hodin. 

S-Klub je otevřený všem osamělým, opuštěným, ale i aktivním se-
niorům, kteří mají zájem potkávat se s ostatními, sdílet nebo prožívat 
nové zážitky, navázat nová přátelství nebo si přijít jen tak popovídat 
u šálku kávy. Zázemí klubu je v budově Charity Moravská Třebová 
(Denní stacionář Domeček). Setkání probíhají pravidelně jednou za 
14 dní. Nebojte se říct o setkání svým známým. Těšíme se na vás! 

Kontakt: Lenka Stojaspalová, telefon: 731 608 323, e-mail: lenka.
stojaspalova@mtrebova.charita.cz

Občanská poradna
Občanská poradna poskytuje mimo jiné pomoc a poradenství i v ob-

lasti dluhů na zdravotním pojištění. Od 1. července do 30. listopadu 
2024 probíhá Milostivé léto IV, kdy mají dlužníci možnost zbavit se 
svých dluhů na pojistném. Milostivé léto je určeno pro fyzické osoby 
(podnikají i nepodnikající). Podmínkou pro využití akce je, že dluhy 
musí být v daňové exekuci (typicky si zdravotní pojišťovna vymáhá 
dluh sama), která byla nařízena do 31. prosince 2023 (to znamená, že 
dluhy nesmí být vymáhány např. soudním exekutorem). 
Svůj dluh může dlužník zaplatit jednorázově nebo ve splátkách. 
Splátky mohou být rozloženy: 
• do 12 měsíců, pokud je dluh ve výši 5.000 Kč  – 50.000 Kč

Charita Moravská Třebová informuje
• nebo do 36 měsíců, pokud je dluh nad 50.000 Kč.
Podmínky pro splnění akce:
• Dlužník si na pobočce zdravotní pojišťovny zjistí aktuální výši 

dluhu.
• Dlužník písemně požádá pojišťovnu o odpuštění neuhrazeného pe-

nále a exekučních nákladů (písemně, poštou, datovou schránkou, 
přes aplikaci e-VZP…).

• Dlužník uhradí dlužné pojistné nejpozději do 31. prosince 2024 
nebo nejpozději do splatnosti poslední splátky, pokud mu bylo 
schváleno hrazení ve splátkách. První splátka musí být uhrazena do 
31. prosince 2024.
Pokud dlužník řádně zaplatí dluh, pak penále a náklady exekuce za-

niknou a daňová exekuce bude zastavena.

S Vašimi dotazy ohledně Milostivého léta IV. se můžete obracet 
na Občanskou poradnu Charity Moravská Třebová na tel. čísle 732 
971 002, e-mailem na poradna@mtrebova.charita.cz nebo navštivte 
naši pobočku na adrese Kostelní 41, Jevíčko (KD Astra – zadní vchod 
z ulice Soudní) vždy v úterý od 7:00 do 12:00; 12:30 do 14:30.

Bližší informace o celkové činnosti Charity najdete na: www.mtre-
bova.charita.cz nebo www. facebook.com/charita.trebova, nebo osobně 
na adrese Charity, Svitavská 655/44, Moravská Třebová. 

Krásné pohodové dny vám přejí zaměstnanci Charity Mor. Třebová.
(ls)

Zkrášlování v Lázích
Osadní výbor v letošním roce řešil altánek pro park na návsi, je-

hož podobu ladil jak se sousedy, tak s vedením obce. Shodu jsme na-
konec našli, a tak už jen zbývá najít termín, kdy se pustíme do práce.

Mezitím se ale práce chopili manželé Hicklovi, kteří nejenom 
prosekali náves, ale také zrenovovali kolotoč na dětském hřišti. Za 
to jim patří velký dík nejen od všech mrňousků, ale i rodičů.

Jan Raab
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Základní a mateřská škola Městečko Trnávka
     Zahájení školního roku

letošní školní rok byl zahájen v pondělí 2. září. Od rána 
bylo nádherné letní počasí, které podtrhlo tento slavnostní den.

Paní ředitelka a paní starostka přivítaly po prázdninách všechny 
žáky a obzvlášť prvňáčky, kterých se letos sešlo neuvěřitelných 24.  
Následoval krátký program vybraných žáků 2. třídy. Veselá písnička 
a závoj létajících bublinek doprovodily prvňáčky s paní učitelkou Lud-
milou Šimečkovou,  paní asistentkou Julií Kryvonozhkinovou  za do-
provodu rodičů prvňáčky do jejich slavnostně vyzdobené třídy. Čekal 
je zde pamětní list a spousta dárečků.

Všem žákům i pedagogům bych popřála hodně úspěchů v novém 
školním roce, ať vám načerpané síly vydrží až do června. Užívejte si 
vše, co dny nabízí, protože škola není jen o učení, ale také o přátelství, 
poznávání, spolupráci. Prvňáčkům přeji, aby se jim ve škole líbilo, na-
šli si nové kamarády a každý den se naučili nebo zažili něco pěkného.

Mgr. Jolana Sejbalová

Základní škola a mateřská škola Městečko Trnávka
http://www.zsmtrnavka.cz/kontakt/

ředitelka: Mgr. Jolana Sejbalová – zs.mtrnavka@mtr.cz; 736 629 814
zástupce ředitele: Mgr. Radek Pilař – zs.mtrnavkat@mtr.cz; 731 449 267

základní škola
roč. třídní učitel/ka email kontakt
1. Mgr. Ludmila Šimečková

Juliia Kryvonozhkina – 
asistent pedagoga

simeckova@zsmtrnavka.cz 461 329 623

2. Mgr. Jana Dospělová dospelova@zsmtrnavka.cz 461 329 623
3. Mgr. Simona Dostálová dostalova@zsmtrnavka.cz 461 329 623
4. Mgr. Eva Žouželková zouzelkova@zsmtrnavka.cz 461 329 623
5. Mgr. Barbora Greplová greplova@zsmtrnavka.cz 731 528 097 

461 329 621
6. Mgr. Petra Hájková hajkova@zsmtrnavka.cz 731 528 097 

461 329 621
7. Mgr. Jana Strouhalová strouhalova@zsmtrnavka.cz 731 528 097 

461 329 621
8. Ing. Veronika Bártová bartova@zsmtrnavka.cz 731 528 097 

461 329 621
9. Mgr. Erich Kalous kalous@zsmtrnavka.cz 731 528 097 

461 329 621

školní jídelna
vedoucí stravování 
- Anna Urbancová

731 449 261, 
461 329 190

školní družina
Petra Kroupová, DiS. 731 257 524

461 329 622
Bc. Lenka Stejskalová 731 257 524

461 329 622

Organizace školního roku 2024 / 2025 
Období školního vyučování ve školním roce 2024/2025 začne v pon-

dělí 2. září 2024.
Státní svátek připadá na pondělí 28. 10. 2024
Podzimní prázdniny připadnou na úterý 29. října a středu 30. října 

2024.
Vánoční prázdniny budou zahájeny v sobotu 21. prosince 2024 a skon-

čí v neděli 5. ledna 2025. Vyučování začne ve středu 6. ledna 2025. 
Vyučování bude v prvním pololetí ukončeno ve středu 30. ledna 2025, 

tento den bude předáván výpis z vysvědčení za 1. pololetí. 
Jednodenní pololetní prázdniny připadnou na pátek 31. ledna 2025. 
Jarní prázdniny v délce jednoho týdne jsou stanoveny na 3. února – 

9. února 2025. 
Velikonoční prázdniny připadnou na čtvrtek 17. dubna 2025.
Svátek „Velký pátek“ připadá na pátek 18. dubna 2025.
Pondělí velikonoční připadá na 21. dubna 2025.
Květnové státní svátky připadají na čtvrtky 1. května a 8. května 2025
Období školního vyučování ve druhém pololetí bude ukončeno v pátek 

27. června 2025.
Hlavní prázdniny budou trvat od soboty 28. června 2025 do neděle 

31. srpna 2025.
Období školního vyučování ve školním roce 2025/2026 začne v pon-

dělí 1. září 2025.
Další informace týkajícím vyučování a akcí školy budou průběžně 

zveřejňovány na stránkách školy. Rodiče dětí v MŠ budou informováni 
prostřednictvím meilové korespondence, informace budou také vyvěše-
ny na nástěnkách v MŠ. Rodiče žáků ZŠ budou informováni prostřed-
nictvím programu Bakalář. 
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Adaptační pobyt
Žáci 6. třídy vyrazili ve čtvrtek 5. září na tradiční adaptační pobyt 

do Bohdalova. Část cesty jsme ráno absolvovali autobusem, z Pěčíkova 
pak k budově bývalé školy došli pěšky. Ranní procházka byla příjemná 
a osvěžující. Počasí nám velmi přálo, celý pobyt jsme měli krásně tep-
lo a slunečno. Zajímavý program nám již tradičně nachytali etopedi ze 
Střediska výchovné péče ze Svitav. Plnili jsme řadu úkolů, hráli spous-
tu stmelovacích a zátěžových her, poznávali přírodu a nejbližší okolí 
Bohdalova. Podívali jsme se až k obrázku na «Konec světa». Večer 
jsme si opekli buřty, zažili večerní hru a příjemně unaveni jsme zalezli 
do spacáku. 

Druhý den jsme společně posnídali, všechno po sobě uklidili a vyda-
li se zpět pěšky přes kopec, louku i les.

Děkujeme tímto Obecnímu úřadu v Městečku Trnávce za bezplatné 
zapůjčení prostor bývalé školy v Bohdalově. 

Mgr. Petra Hájková

Nový školní rok v mateřské škole
Během letního provozu, kdy byl počet přítomných dětí ve školce sní-

žen, probíhaly adaptační týdny pro nově přijaté děti. Adaptace spočíva-
la v návštěvě mateřské školy, kdy děti docházely společně s rodičem na 
zahradu MŠ a zapojovaly se tak do volné hry s ostatními dětmi. Rodiče 
však měli možnost projít si společně s dítětem mateřskou školu a rovněž 
se zapojit do aktivit připravených paní učitelkou anebo her, které si zvo-
lily děti. Využívali jsme však krásných, letních, teplých dnů a svůj čas 
jsme trávili venku, ať už na zahradě mateřské školy nebo na vycházkách. 

V novém školním roce 2024/2025 jsme přivítali celkem 12 nově 
příchozích dětí, z toho šest dětí dvouletých. První týden v září byl ve 
třídě Broučků tedy spíše zaměřen na postupné seznamování se s novým 
prostředím, kolektivem/kamarády, režimem dne, bezpečností a pravi-
dly, kterými bychom se měli ve školce řídit. 

Je také potřeba zmínit, že nový školní rok s sebou přinesl i nové paní 
učitelky, rozložení tříd je tedy následující – Broučci – Mgr. Eva Izáková, 
Kateřina Kopalová, DiS., Sluníčka – Renata Křivánková, Lucie Stuchlá, 
DiS., Sovičky – Mgr. Lucie Navrátilová, Tereza Parolková, DiS.

Vzhledem k velkému počtu dětí předškolních muselo dojít k rozdě-
lení do dvou tříd, vznikly tedy dvě smíšené třídy – Sluníčka a Sovičky. 
V obou třídách bude probíhat příprava předškolních dětí, paní učitelky 
spolu veškeré činnosti a aktivity konzultují, společně nastavují plány 
činností a vzájemně si pomáhají v přípravě budoucích školáků. Záro-
veň se také věnují dětem mladším, aby byly naplněny všechny jejich 
potřeby a zájmy. 

11. 9. proběhla v mateřské škole první informativní schůzka s ro-
diči, kdy byla rodičům představena organizace školního roku, podány 
základní informace týkající se chodu mateřské školy atd. Ve školce by-
chom každý měsíc rádi věnovali stěžejním aktivitám, jako je například 
návštěva dopravního hřiště v Jevíčku, drakiáda, halloweenská stezka, 
dlabání dýně, sv. Martin. Nedílnou součástí budou besídky a tvořivé 
dílny pro rodiče s dětmi a ostatní příbuzné. Velice důležitá je pro nás 
úzká spolupráce s rodiči a komunikace a spokojenost dětí.  

Společně s dětmi si přejeme, aby všichni do školky chodili nadšeni, 
s úsměvem a odnesli si z ní jen ty nejkrásnější zážitky a vzpomínky, ale 
také přátelství, která vydrží mnohdy po celý život. J 

Kateřina Kopalová, DiS.

mateřská škola
Broučci Kateřina Kopalová, DiS. – 

vedoucí učitelka
skolkasmtrnavka.cz 731 449 263

461 329 117
Mgr. Eva Izáková skolkasmtrnavka.cz 731 449 263

461 329 117
Sluníčka Lucie Stuchlá, DiS. skolkasmtrnavka.cz 731 449 263

461 329 117
Renata Křivánková skolkasmtrnavka.cz 731 449 263

461 329 117
Pavla Řehořová – asistent 
pedagoga

skolkasmtrnavka.cz 731 449 263
461 329 117

Sovičky Mgr. Lucie Navrátilová, 
DiS.

skolkasmtrnavka.cz 725 137 759

Tereza Parolková DiS. skolkasmtrnavka.cz 725 137 759
asistentka Michaela Šnoblová – asis-

tent pedagoga
skolkasmtrnavka.cz 725 137 759

Trnka Městečko Trnávka z. s.

      Zapsaný spolek Trnka Městečko Tr-
návka jde do dalšího školního roku své činnosti. Během prázdnin jsme 
uskutečnili čtyři příměstské tábory. Dva z nich již tradičně nabídly mís-
ta pro děti z místní MŠ, ZŠ a okolí. Pro děti od 4 do 6 let si vedoucí 
Zdeňka, Jáchym a Ema Selingerovi společně s Petrou Nerušilovou užili 
téma Pravěk. Dokonce potkali dinosaura na místním hřišti. Děti z prv-
ního stupně - 6 až 10 let - jste mohli potkat v Trnávce a  nedalekých 
lesích sportovat, soutěžit a tvořit společně s vedoucími Eliškou Lex-
maulovou a Danielou Duškovou. Ti se přenesli do hry Jumanji. Novin-
kou letošního léta byly dva MINI táborky pro rodiče a jejich malé děti, 
které si vzala pod “svá křídla” Katka Zechová. Pokaždé. Děkujeme za 
její aktivitu a nasazení. Fotografie z těchto táborů můžete viidět na FB 

profilu: Trnka Městečko Trnávka z.s.
V novém školním roce nebude chybět tradiční jóga pro dospělé s pa-

nem Václavem Žáčkem. První joga proběhla 17.9. v místní malé tělo-
cvičně ZŠ. Pravidelně se zájemci budou scházet v úterky od 18 do 19 
hodin.  Pokud bude návštěvnost menší než 12, přesunou se do prostor 
Trnky. 

Středy dopoledne budou patřit MIMI klubu. Novinkou bude říze-
ná činnost klubu, kdy se budou střídat dvě lektorky. V sudý týden se 
bude výtvarně tvořit s Katkou Zechovou, v lichý týden budou probíhat 
hry na principu Montessori pedagogiky se Štěpánkou Stuchlou. Klub 
je určen rodičům s dětmi, které nechodí do mateřské školy. Minimál-
ní věk dětí návštěvy klubu je jeden rok. Stejně doporučuji individuální 



8 Zpravodaj OÚ Městečka Trnávky září–říjen 2024

www.mesteckotrnavka.cz

domluvu s lektorkami, nebo návštěvu Trnky a rozmyšlení se, zda je to 
klub pro vás :-) 

Dále uvažujeme o pohybovém klubu v tělocvičně. Probíhal by v od-
poledních, podvečerních hodinách převážně přes podzim a zimu. Na-
vazoval by na zájem cvičenců z strany rodičů a děti, které nacvičovali 
na Všesokolský slet, ale i pro nové malé cvičence chtivé pohybu. Kdo 
by se chtěl aktivně podílet, nebo navštěvovat toto cvičení, ať se ozve 
do zprávy.

Již v loňském roce jsme udělali v našich prostorách Trnky azyl 
kroužku robotiky. Ten bude i letos vézt Marie Shazad. Lekce robotiky 
budou probíhat ve čtvrtky od 15:30-17:00. Kapacita kroužku je omeze-
ná, proto prosím zájemce, aby kontaktovali lektorku a domluvili se s ní 
o navštěvování kroužku.

Jednou do měsíce se uskuteční Výtvarné řádění s Katkou Zechovou, 
které je určeno dětem od pěti let. Děti zde vyrábí dekorace a výtvarná 
díla, která si potom odnáší domů. Výtvarného řádění se může dítě zú-
častnit s rodičem. Starší školáci mohou na lekce do Trnky sami. O ter-
mínech “řádění” vás budeme informovat na plakátech a na FB Trnky.

V plánu máme tradiční Dýňobraní - 25.10.2024, Předvánoční jar-
mark 1.12.2024 a Obchůzku svatých Lucií 13.12.2024. Podrobnosti 
čtěte na plakátech nebo na FB profilu Trnky.

Děkujeme za přízeň
MgA. Zdeňka Selingerová
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V současné době hledáme zájemce o výpomoc při tréninku 
dětí v družstvech  přípravky. Vítáni jsou i rodiče dětí, předchozí 
zkušenosti nejsou podmínkou. Jednalo by se především o pomo-
cí při organizaci. Další informace podají samotní trenéři nebo je 
možné se informovat na č. 724 810 906.

Vlastimil Stenzl

Žádost o  výpomoc

Kopaná – rozpis soutěží na podzim 2024

Den Datum Kategorie Utkání Začátek Poznámka

SO 5. 10. Přípravka Němčice 9:30 M. Trnávka, Bystré, Sebranice

NE 6. 10. Žáci Sebranice - M. Trnávka 10:45

NE 6. 10. Muži Němčice - Kunčina B 16:00

NE 13. 10. Přípravka M. Trnávka 9:30 Jevíčko, Morašice, Čistá

NE 13. 10. Žáci M. Trnávka - Vendolí 13:30

NE 13. 10. Muži Kunčina B - Koclířov 15:30

SO 19. 10. Přípravka Janov 9:30 Čistá, Třebařov, M. Trnávka

SO 19. 10. Žáci Koclířov - M. Trnávka 10:00

NE 20. 10. Muži Kunčina B - Linhartice 15:30

SO 26. 10. Muži Radiměř - Kunčina B 14:30

NE 27. 10. Žáci M. Trnávka - Kunčina 14:00

SO 2. 11. Žáci Vendolí - M. Trnávka 10:00

NE 3. 11. Muži Kunčina B - Čistá 14:00

Desetiměsíční maraton
Pro mne a Janu Duškovou začal v říjnu 2023. Po domluvě jsme se po 

12 letech pustily do secvičení sletu. Dětí na prvním stupni bylo šestnáct. 
Skladba Sokolhraní byla velice náročná jak pro děti, tak i pro nás. Každo-
týdenní příprava - několik hodin týdně jsme věnovaly dětem. Co jsme je 
naučily? Orientaci v prostoru, koordinaci celého těla, držet partu, samo-
statnosti, hvězdu, kotoul vpřed i vzad, secvičení se s hudbou. V lednu byla 
první secvičná v Pardubicích. V březnu Sletová akademie a 18. května náš 
trnávecký slet. Městečko Trnávka má velkou mnoholetou tradici a vždy 
se zúčastní mnoho sokolek a sokolů i z širokého okolí. Jsem moc ráda, že 
v hledišti seděla a sledovala celý slet nejstarší sokolka M. Trnávky paní Bo-
žena Míhalová. V červnu jsme se účastnili sletu v Pardubicích a v Hradci 
Králové. Do Prahy v sobotu 29. 6. odjelo z M. Trnávky více než sto cvi-
čenců, což je neuvěřitelné. Naše skupina měla čtrnáct dětí a čtyři dospělé. 
Na nedělním sletovém průvodu byla úžasná atmosféra a mnoho mexických 
vln. Od pondělí začaly secvičné i několikrát denně a od cvičení nás neod-
radilo ani brzké vstávání v 5.30 hod. Moc děkuji panu Kubínovi, že nám 

TJ Sokol Městečko Trnávka

              Fotbalisté se pro novou sezónu spojili s Kunčinou
Vzhledem k nedostatečnému počtu hráčů se muži Městečka Trnáv-

ky rozhodli pro sezónu 2024/2025 spojit síly s Kunčinou B, která je na 
tom s hráči podobně. Jelikož v dospělých kategoriích nejde mít spo-
jený název Trnávka/Kunčina B jako to jde v mládeži, jmenuje se tým 
Kunčina B (i kvůli tomu, aby mohli hráči případně nastoupit za áčko 
Kunčiny). Všechny domácí zápasy se ale hrají v neděli v Trnávce, tak 
jako doposud. 

Ještě před sezónou však přišel na řadu tradiční Pouťový víkend, v 
rámci kterého se tentokrát odehrál jen přátelský zápas s Olešnicí B. Ten 
skončil porážkou 1:3. Pak přišel na řadu přípravný zápas s Kladkami. 
Sokol v něm třikrát vedl, jenže soupeř dokázal vždy vyrovnat, a tak po 
závěrečném hvizdu bylo skóre 3:3.

Sezóna mužům začala 11. srpna domácím duelem proti Linharticím. 
V tom Kunčina dvakrát vedla, vedení ovšem neudržela a nakonec re-
mizovala 2:2. Na další zápas odjel tým do Radiměře, kde se mu vůbec 
nevedlo, a nakonec si odvezl vysokou porážku 2:7. V utkání s Čistou 
vyrovnala Kunčina na konečných 1:1 až v nastaveném čase z poslední 
akce. Následoval duel s Němčicemi a prohra 1:2. Na zápas do Koclí-
řova odjel tým v hodně improvizované sestavě, jelikož někteří hráči 
šli posílit áčko a dorost hrál svůj zápas. Základní jedenáctka Sokola 
měla v průměru 40,18 let! Ale přesto se rvala statečně. Později přijelo 
vypomoct několik dorostenců, ale i díky neproměněné penaltě a něko-

lika šancí Kunčina nakonec prohrála 1:4. Po pěti odehraných zápasech 
má tedy tým na svém kontě jen 2 body, ale sezóna bude ještě dlouhá...

Žáci Trnávky mají za sebou zatím dva odehrané zápasy. Nejprve 
doma porazili 3:1 Koclířov a poté prohráli 0:1 v Kunčině.

Lucie Procházková, sokoltrnavka.cz

přispěl na zakoupení rozlišovacích triček a kšiltovek pro děti, v Praze se 
nám náramně hodily! Co dodat – poděkování…. Janě Duškové díky za to, 
že jsme to spolu zvládly i po těch letech. K ZAMYŠLENÍ: kamkoli jsme 
přijeli, ostatní děti měly trička s názvem města, kde žijí, jen trnávecké děti 
ne. Doufám, že tuto sletovou tradici jsem předala dál i mezi děti. 

Marcela Urbanová 
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Skoro se tomu ani nechce věřit, ale 
s letošním podzimem je to 50 let, co Ša-
chový oddíl Městečko Trnávka vede pan 
Miloš Izák.

Na podzim, před padesáti lety, začat 
za náš oddíl hrát šachy a zároveň byl 
osloven tehdejšími šachovými bardy 
(Bušina, Franc, Leischner zvaný Bukna), 
aby nás vedl coby organizační pracov-
ník. Za ta léta se mírně změnila pravidla 
šachu a „díky“ zániku několika mužstev 

se z tehdejší okresní soutěže stala soutěž krajská. Velkou změnou pak 
bylo, že se nyní mistrovská soutěž hraje s pětičlenným družstvem a ne 
osmičlenným, jako tomu bylo od prvopočátku. A to je dobře, neboť 
i náš oddíl by měl problém, při známém nezájmu mladých o jakýkoliv 

50 let organizačním pracovníkem
druh sportu, postavit osm hráčů. Ztenčili jsme se opravdu hodně, ale 
díky zbylým šachovým nadšencům ještě pořád trápíme mladíky i z vět-
ších měst. 

Za ta léta, co pamatuji, jsme se pravidelně umísťovali v soutěži na 
druhém až pátém místě. Dvakrát jsme soutěž vyhráli a postoupili do 
krajského přeboru, kde jsme se vždy udrželi 2 roky. A letos jsme ročník 
2023-24 opět vyhráli a mohli bychom postupovat do krajského přeboru. 
A snad je to i symbolické, že jsme si letos nadělili tento dárek a věřím, 
že i Milošovi k jeho 50-ti letému vedení.

Sice soutěžně Miloš už nechce moc hrát, ale že nás kočíruje ru-
kou pevnou a neochvějnou, svědčí výše uvedené výsledky. Za to, že to 
s námi, nesourodými jedinci, tak dlouho vydržel, mu moc děkujeme. 
Přejeme mu hlavně pevné zdraví a doufáme, že – jedeme dál.

Šachisté Městečka Trnávky

Atletické závody
Tradiční lehkoatletický čtyřboj žactva proběhl na místním hřišti 

v pátek 20. 9. 2024. Sletový rok přispěl k velké účasti dětí i dospělých. 
Nejvíc závodníků bylo z MŠ, bylo radostné se dívat na nejmenší závod-
níky, kteří si navzájem fandili. Poprvé skákali do dálky, jejich hod se 
měřil a v běhu běželi ze všech sil.

Škoda, že čím starší závodníci byli, tím jich bylo méně. Celkem zá-
vodilo ve čtyřech kategoriích 71 závodníků.

Potěšila nás účast rodičů a pro příště se tedy můžeme zamyslet nad 
kategorií rodičů.

Velký dík rodičům a příznivcům Sokola za pomoc při zapisování vý-
konů. Největší dík patří všem, kteří závody organizovali a vyhlašovali 
vítěze. Vydržte.

Eva Henslová

Fotbalový kemp přípravky 29. 7. – 2. 8. 2024
I v letošním roce uspořádal fotbalový oddíl kemp pro mladé fot-

balisty a fotbalistky, který je už tradičním zpestřením prázdnino-
vého programu. Na kempu bylo možné procvičit si svoje fotbalo-
vé dovednosti nebo se i o prázdninách pořádně protáhnout. Zájem 
byl i letos velký, kempu se zúčastnilo 28 dětí z družstev přípravky 
a žáků místního fotbalového oddílu, ale i okolních oddílů. První dva 
dny byly tradičně vyplněné dopolední i odpolední tréninkovou jed-
notkou. Mladým fotbalistům předvedl některá cvičení i mládežnic-
ký trenér FAČR.

Letošní kemp doprovázelo velmi teplé počasí, a  tak bylo nut-
né dodržovat pravidelný pitný režim a občas se s těmi nejmenšími 
schovat do stínu.

Na středu se už všichni těšili, protože  skupina mladších dětí 
měla v plánu návštěvu třebovského aquaparku, starší  se vydali za-
soutěžit si v disciplínách Fotbal-golfu na hřištích v Litomyšli.

Ve čtvrtek se už opět naplno trénovalo. Po tréninku měli děti i ro-
diče možnost si poslechnout přednášku Honzy Lexmaula o zdravé 
výživě mladých sportovců a dozvědět se také něco o životě ve fot-
balové akademii v Pardubicích od Pavla Lexmana, který ji absolvo-
val. Večer se opět opékaly špekáčky a pomalu se starší děti začaly 
přemísťovat do haly k tradičnímu přespání. 

V pátek byl ještě původně naplánován výlet na Cimburk….. 
Během oběda už byla na všech znát přeci jenom únava z celotý-

denních aktivit, a tak jsme po rozdání společné fotky  jako vzpomín-
ky na tuto vydařenou akci kemp zakončili.

Děkujeme všem, kteří se na jeho přípravě a průběhu podíleli, 
Janě Lexmaulové za registraci a organizaci, Janě Duškové za focení, 
trenérům Robinovi Henslovi,  Honzovi Lexmaulovi, Lukášovi Fré-
harovi, Laďovi Schupplerovi a Mirovi Skočovskému za  trenérskou 
výpomoc. Děkujeme také kolektivu školní kuchyně za zabezpečení 
obědů. Věříme, že na letošní náročný fotbalový kemp budou všichni 
rádi vzpomínat a budou se těšit na další v příštím roce.
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       A je po prázdninách… 
Na začátku září se nám ještě léto nechtělo vzdát, a tak 

sluníčko doprovodilo děti 2. září do nového školního roku. Děti již sedí 
týden v lavicích a to značí jediné – my máme za sebou další, můžeme 
říct, že úspěšnou hasičskou sezónu – tak jak to všechno letos dopadlo? 

Letos jsme se zúčastnili tradičně všech závodů okrsku. O těch prv-
ních prázdninových jsme Vám psali již v minulém čísle. Druhý víkend 
v červenci jsme odjeli podpořit kamarády z Vranové Lhoty, kde se 
uskutečnil Lhotský zpátečník. Dopolední program byl jasný – soutěž 
dětí! Na startu se nám ukázali mladší i starší žáci a utkali se s ostatními 
sbory v netradiční štafetě a požárním útoku. Naši malincí, které jsme 
letos museli doplňovat dětmi z přípravky, celé dopoledne statečně bojo-

vali, a i přesto, že skončili poslední, si závody velmi užili! Naši „mazá-
ci“ starší žáci odběhli třetí čas na štafetě a následně ukázali, v čem jsou 
nejlepší – v jejich kategorii je v útoku s časem 20,10 vteřin sice nikdo 
nepřekonal, i tak jim po součtu časů zůstalo celkové 3. místo! Na Lhot-
ském zpátečníku se však neskutečně zadařilo odběhnout své pokusy 
týmu mužů i žen. Oba týmy v „klasice“ i následném „zpátečáku“ nikdo 
nepřekonal, takže si s nejlepšími časy odvezli 1. místa, včetně odměn 
za nejrychlejší časy na „zpátečáku“ – ženy dokonce svým časem pora-
zily i naše chlapy! 

Jediný noční závod v našem okrsku pořádají přátelé ze Staré Rovně, 
ani letos jsme si tento závod nenechali ujít. S týmem „depoziťáků“, žen 
i mužů jsme vyrazili poslední červencovou sobotu plni očekávání, jak 
to letos dopadne, na Roveň! Depozit i ženy letos „posbíraly brambo-
ry“, muži skončili na 7. místě. 

Na začátku srpna jsme uspořádali domácí závody. Několikátým ro-
kem máme celý den rozdělený na dopolední dětskou soutěž a odpolední 
závody veteránů, mužů a žen. Letos jsme hned ráno měli velmi příjem-
né, ač pořadatelsky náročné, překvapení. Přijelo nás podpořit 22 týmů 
dětí! My jsme letos na start postavili i naši nejmenší přípravku – naše 
začínající, i dvouleté děti. Ti skončili na 3. místě. Přípravka z Vendolí, 
která měla u nás premiéru, zvítězila, druhé místo braly děti ze Sušic. 
Mladší žáci skončili na 6. místě, starší žáci dosáhli na bednu – 3. mís-
to, a druhý tým starších žáků, složený z dětí z ostatních týmů okrsku, 
skončil na 6. místě. Moc děkujeme všem vedoucím, kteří nás se svými 
týmy dětí přijeli podpořit, máme z toho obrovskou radost! Odpoled-
ní program byl také velmi nabitý. Čekala nás soutěž 15 družstev „do-
spělých“. Veteráni i ženy letos brali z domácí soutěže 2. místa! Muži 
složili dva týmy, mladším se nezadařilo, a skončili na 8. místě, starší 
„mazáci“ brali 4. místo. 

 Sbor dobrovolných hasičů Městečko Trnávka

Na konci prázdnin ještě proběhla dětská soutěž ve Vranové Lho-
tě. Tam se našim dětem moc nedařilo, i tak si ale poslední prázdni-
nové závody užily. Starší žáci skončili na posledním 5. místě, mladší 
žáci brali místo 7. Následující týden ještě proběhl závod „osmičkářů“ 
v Chornicích. Depozit vybojoval po 2 pokusech na útocích 5. místo. 

Získali jsme také další odznaky odbornosti - strojníka juniora, stroj-
níka a kuchaře. Ze závodů nás letos čeká ještě Memoriál v Sušicích 
a snad také závody v Mladějově na Moravě. 

Vedoucí mládeže s celou základnou našich dětí vyrazili v srpnu na 
týdenní hasičské soustředění. Letos jsme se rozhodli jet pod stan. Na 
začátku roku jsme se domluvili s vedením Tělovýchovné jednoty v Ra-
diměři na zapůjčení jejich areálu hřiště se zázemím a byli jsme moc 
spokojeni. Počasí nám akorát vyšlo, celý týden jsme si moc užili! Dny 
jsme využili pro přípravu na podzimní kolo Hry plamen – děti si opa-
kovaly značky, uzly, zdravovědu, dorost nám uvařil kotlíkový guláš, 
běhali jsme a nezapomněli jsme ani na výlety v okolí! Vyrazili jsme do 
lesního lanového parku v Březové nad Svitavou a následně jsme vylezli 
na rozhlednu Járy Cimrmana. Letos jsme taktéž měli domluvenou 
prohlídku hasičské stanice ve Svitavách, kde jsme absolvovali krásnou 
obsáhlou prohlídku a dozvěděli jsme se spoustu zajímavostí. Děti si 
také proběhly naučnou stezku u Rosničky. V závěru týdne jsme dětem 
domluvili hasičskou pěnu, kterou nám přijeli udělat hasiči z Dlouhé 
Loučky. Vyhodnotili jsme si celý týden, rozdali jsme odměny a vydali 
jsme se vstříc náruči rodičů a měkkých postýlek J. Děkujeme všem 
sponzorům, včetně obecního úřadu, kteří přispěli na toto soustředění 
jak finančně, tak materiálně. Firmám UK. DITANA s.r.o. a GRUND 
Svitavy s.r.o. děkujeme za bezplatné zapůjčení dodávek pro dopravu 
dětí. 
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Pokud někdo z vás navštívil město Loštice a z náměstí pokračoval 
dál na Moravičany, určitě si všiml po pravé straně u základní školy po-
mníku obětem 1. a 2. sv. války. Na první pohled Vás možná nijak neza-
ujme, po přečtení jmen, které mi nic neřekly, jsem odešel. 

Po příjezdu domů, do Pěčíkova, potkávám náhodně na návsi pana 
Jiřího Pestla a dáváme se do řeči. Jen tak se zmíním o návštěvě Loštic 
a pomníku, prý jestli jsem si všimnul předposledního jména? Nasadil 
Stanislav, je to můj vzdálený příbuzný! Tak tohle jsem opravdu nečekal. 
Slovo dalo slovo. 

Je 3. 5. 2024, 6:00 hod. a já jsem připraven na návsi v Pěčíkově se 
svým osobním autem a naše čtyřčlenná výprava míří vřed po stopách 
Stanislava Nasadila! 

Vyrážíme směr Chorvatsko, Lička Jasenica, kde pan Stanislav kázal 
pravoslavnou víru. Cesta má nějakých 695 km. Po sjezdu z dálnice A1 
(zlaté cestičce k moři) navštěvujeme městečko Slunj plné jezírek a vo-
dopádů. Poté už míříme vesničkami dál do vnitrozemí. Po průjezdu 
obcí Saborsko to tu vypadá, jako by tu válka skončila včera, rozstřílené 
domy... Není se čemu divit, válčilo se tu až do roku 2001. Srbové tu do 
poslední chvíle bránili svoje domovy. Atmosféra tu působí ponuře až 
nebezpečně. Místní lidé se tu živí převážně zemědělstvím, hospodaří 

na svých odminovaných políčkách, člověku se ani nechce věřit, že je 
v Chorvatsku. Mezi opuštěnými domy nacházíme již předem domluve-
ný penzion, okolí penzionu bylo odminované teprve nedávno, tak se cí-
tíme bezpečně. Na opuštěných domech a zaparkovaných autech u nich 
mě zaujalo to, že z nich nikdo nic nekrade a vše je ponecháno tak, jak 
Srbové odešli a ostatní to respektují. 

Druhý den, hned po brzké ranní návštěvě Plitvických jezer, nás 
čeká exkurze kostela v Ličce Jasenici, kde kázal víru Stanislav Nasadil 
z Loštic. Fasáda kostela je z venku lehce rozstřílená, ale vnitřní pro-
stor a střecha jsou po opravě. Vedle kostela je i fara, ze které je dnes 
společenská místnost. I místní hřbitov držel dlouho svoje tajemství. Po 
brodění ve vysoké trávě jsme našli pomník rodiny Nasadilů. Tady naše 
putování končí zapálením svíček. Naše cesta potom dál pokračuje vni-
trozemím do Bosny a Hercegoviny, Srbska, Rumunska a nakonec zpát-
ky domů, do Pěčíkova. 

Stanislav Nasadil se narodil 20. 10. 1907 v Lošticích. Český pra-
voslavný kněz spolu se 14 studen-
ty byl roku 1923 poslán na studium 
do Srbska. Roku 1933 odešel kázat 
víru do Jugoslávského království 
a stal se knězem v Chorvatské Lič-
ce Jasenici. Dne 17. 6. 1941 zatčen 
Ustašovci, poté přesunut do koncen-
tračního tábora Jadovno. Zde byl 
mučen a nakonec 28. 6. 1941 popra-
ven a pohřben v hromadném hrobě. 
V roce 1961 svatořečila otce Stani-
slava Srbská Pravoslavná církev. 

Dne 9. 6. 2019 byl svatořečen 
také pravoslavnou církví v Čechách 
i na Slovensku. 

cestovatel Jiří Přichystal

Každý pomník má svůj příběh……

Manželé – Stanislav Nasadil – kněz, „teta“ 
Poldi a syn Stanko, Jugoslavie - Lička Brno

Dubovice v plamenech… 
Nejnáročnější zásah letos, možná i za několik let dozadu? Na pátek 

30. srpna 2024 budou chlapi z naší výjezdové jednotky vzpomínat ještě 
asi hodně dlouho. Venku 35 stupňů, vidina nadcházejícího víkendu strá-
veného s rodinou, u vody nebo na výletě, většina chlapů na cestě domů 
z ranní šichty… Tyto představy překazila hasičská siréna, která se jim 
rozezněla na mobilních telefonech v kapsách krátce před 15. hodinou. 
Bod v mapě, kouř z lesa… To dáme! 

Po doběhnutí k hasičárně se zraky všech obrátili k Dubovici, odkud 
se již šířil oblak bílého kouře, bylo slyšet praskání a plameny byly vi-
dět na několik set metrů daleko. Následně byly povolávány další a další 
jednotky, trvalo to minuty, hodiny a plameny byly stále vidět. Houkání, 
kouř, zavřená silnice mezi Mezihořím a Městečkem Trnávkou, tahání 
hadic do kopce, navážení vody, zvyšování tlaku v hydrantech. Všichni 
z okolí sledovali vývoj požáru lesa, kde bojovalo 29 jednotek hasičů. 

Jak vážná situace je všem přímo nezúčastněným došlo ve chvíli, kdy 
se nad hlavami ozval zvuk vrtulníku, který začal hasit plameny ze vzdu-
chu pomocí bambivaku. Požár neměl konce a to už si všichni přáli, ať 
to hořící peklo skončí. Bude klid? 3 jednotky zůstaly na místě přes noc, 
stále dohašovaly a prolívaly kopec vodou. V sobotu ráno se ozval znovu 
zvuk blížícího se vrtulníku, který opakovaně začal nalétávat s bambi-
vakem. Houkání a další příjezdy cisteren – ještě není konec? Chlapi na 

pokraji sil bojující nejen s ohněm, ale také s vysokými teplotami, s ná-
ročným terénem, nedostatkem spánku, s fyzickou zátěží… Neděle, pon-
dělí… a teprve tehdy se na oficiálních stránkách HZS Pardubického kra-
je objevila informace, že je požár zlikvidován a všichni si tak mohli od-
dechnout. Do středy na místě zůstali členové výjezdu a požářiště hlídali. 

Asi všichni se celou dobu ptali: proč? Proč už potřetí na skoro stej-
ném místě letos v létě hořelo, řádí nám tu žhář? Nebo je to jen náhoda? 
Objevili se u nás také lidé z televize, požár byl ve zprávách, v rádiu, na 
internetu i v tištěných denících. Po zjištění příčiny jsme opět mohli vidět 
reportáže v televizi. Vyšetřovatelé na vypáleném kopci pomocí detekto-
ru kovu našli trasovací munice z druhé světové války, které obsahovaly 
bílý fosfor a ten má silné sklony k samovznícení, ke kterému přispěly 
i klimatické podmínky v kombinaci s nedávnou těžbou. 

Všem chlapům ze všech 29 jednotek a té naší posíláme velké díky 
za neskutečnou práci, kterou poslední srpnový víkend na Dubovici 
předvedli! 

Během prázdnin, od vydání posledního zpravodaje, měli kluci ještě 
dalších 5 výjezdů – jednalo se o požáry lesního porostu, ale také odstra-
nění nebezpečných stavů, záchrana osob v Městečku Trnávce nebo po-
žár trávy u trati od projíždějícího vlaku. 

Přejeme všem čtenářům krásný přicházející podzim! 
SDH Městečko Trnávka
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Na Aljašce se nachází 17 z 20 nejvyšších hor USA, nejvyšší horou je 
Mt. Denali (dříve Mt. McKinley) o výšce 6190 m. Lidé obývají Al-
jašku od 10000 BC, v té době vznikl most spojující Sibiř a východní 
Aljašku a migranti tudy následovali stáda zvířat. Původní obyvatelé 
Athabaskans, Aleuts, Inuit, Yupik, Tlingit a Haida

Putování za přírodní krásou Aljašky
Lásku k přírodě jsem zdědil po svém dědovi, který 

byl hraběcí lesník a zahradník ve Štýrsku-Rakousku, 
a později také v Boskovicích. Jako malému klukovi 
mi vyprávěl řadu loveckých příběhů. Učil mně rozpo-
znávat hlasy ptáků, rostliny a chování zvěře. Později 
se mi to hodilo, když jsem v Městečku Trnávce chodil 
do lesa s panem školníkem Štefanem, který byl čle-
nem místního mysliveckého spolku. První fotografic-
ké zkušenosti jsem získal ve fotografickém kroužku, 
který na škole vedl pan učitel Krejčí. Později už jako 
člen a činovník Klubu foto-grafů přírody a IFWP (In-
ternational Federation of Wildlife Photographers) jsem měl možnost 
navštívit řadu přírodních lokalit v Evropě i zámoří. Aljaška byla vždy 
mým snem, který se mně vyplnil v roce 2019.   

Cestu jsem podnikl s mojí dcerou Yvonne a jejím manželem Pe-
trem. Oba pracují na Universitě Karlově v Praze. Petr - profesor MFF 
UK, Yvonne – docentka na katedře botaniky UK. Petr je nadšený rybář, 
Yvonne se zabývá řasami a miluje horské túry a já fotograf přírody. Je 
to dosti široký rozsah zájmů, a proto jsme se rozhodli nevyužít služeb 
cestovních agentur a cestovat individuálně. V roce 2019 mi bylo 75 
let, a proto se dcera s manželem rozhodli pro kombinaci kempování 
ve stanech (1 malý pro mne a větší pro ně dva) a občasného ubytová-
ní v Airbnb. Cestě předcházelo pečlivé plánování a vyřizování nezbyt-

ných formalit. Naštěstí se vše podařilo vyřídit online 
včetně víz, letenek, lodních lístků, kempů a ubytová-
ní Airbnb. Měli jsme i štěstí, ke kterému nám nechtě-
ně pomohl i president Trump. Pozastavil financování 
vládního rozpočtu, ze kterého jsou financovány i pří-
rodní rezervace a nám se podařilo na poslední chvíli 
v prodlouženém termínu vylosovat „zelenou kartu“ do 
medvědí rezervace Brooks Falls. Museli jsme velmi 
pečlivě zvážit obsah zavazadel, abychom nepřekročili 
váhu a umístili tam rybářské, fotografické a kempo-
vací vybavení. Neměli jsme starost s jídlem, protože 

do USA je jídlo zakázané vozit. Na letišti v Praze vše proběhlo hladce 
a v 10:50 jsme odletěli nejprve do Frankfurtu (kde jsme se také zásobili 
alkoholem, koupili jsme bílý rum Bacardi a 7 hvězdičkovou Metaxu, 
abychom v prohibiční Americe přežili) a pak do Anchorade. Let s Con-
dorem (nízkorozpočtová odnož Lufthansy) trval 9:50 hod. Jídlo, také 
lowcost, ale dobré a neměli jsme kino, což nám zase moc nevadilo. Vy-
skytlo si i pár problémů. Na Aljašce byl rozsáhlý požár a na některých 
lokalitách bylo dost kouře. Když Petr jel chytat ryby, zeptali jsme se, 
zda je tam bezpečno. Domorodec se zeptal, co tam chceme dělat. Chy-
tat ryby. Rybám kouř nevadí, zněla přesvědčivá odpověď. Při fotogra-
fování krajiny to někdy vadilo, ale mnohdy vznikly působivé snímky 
se zvláštní světelnou atmosférou. Používal jsem oční kapky, které vy-
žadovaly skladování v ledničce. To se vyřešilo nákupem ledu u benzi-
nové pumpy nebo u prodejců ryb. Po Aljašce jsme cestovali autem, lodí 
(kajak, trajekt), turbovrtulovým letadlem a hydroplánem. Vařili jsme si 
sami skromná jídla v kempech a lukulské hody jsme zažili, když Petr 
začal úspěšně lovit lososy.

Všichni to známe. Moderní auta jsou dnes vybavená řadou vychytá-
vek – říká se jim jízdní asistenty. Mají za úkol pomáhat řidiči, usnadnit 
jízdu, zvýšit její bezpečnost. Někdy ovšem řidiče spíš otravují. Hlídač 
rychlostí na nás troubí při překročení padesátky, hlídač jízdních pruhů 
kope do volantu. A pak autostop – ten vypne motor pokaždé, když se auto 
zastaví, třeba v zácpě či na křižovatce. Mnoho řidičů tak jízdní asistenty 
– hlavně ten autostop - vypíná hned po nastartování. Přiznám se, dělám 
to občas taky. Když se na dvoustech metrech popojíždění v koloně motor 
pětkrát zastaví a v zápětí nastartuje, cítím, že ho to musí bolet.

To, co chci sdělit, je úplně opačné. Kolem sebe už roky vídám řidiče, 
jejichž soucit s motorem je mnohem, mnohem větší než ten můj. Uvedu 
příklady. Hospodyně – neřidička se nechá zavézt manželem před samo-
obsluhu. On počká v autě než ona nakoupí a motor nechá běžet. Další ři-
dič si jede vyzvednout dítě na tábor - a než se synek rozloučí, motor běží. 
Rodina přijede z práce či nákupu před garáž, jdou otevírat vrata, vyložit 
náklad, auto vesele brumlá (pravda, dnes už moc nečoudí)pod oknem. 
Kamarádi se baví ve dveřích domu – jeden druhému jen něco přivezl, ale 
musí si toho tolik říct, motor se přesto nevypíná. Na můj dotaz, proč mo-

tor nevypnou ať neplýtvají palivem, dostávám v podstatě dvě odpovědi:
 1. „Šetřím motor, startér, olej, baterii.“
 2. „Nic ti do toho není, je to můj benzín.“
Většina lidí v Evropě i v Česku dnes žije a pracuje ve městech. A jízda 

po městě, to jsou křižovatky, semafory,  kolony, brždění, startování, po-
pojíždění. Na to všechno jsou dnešní auta dimenzovaná. Pokud se člověk 
neživí jako šofér, motor nestihne opotřebovat, auto dřív zestárne morál-
ně. Ve venkovském provozu to platí dvojnásob. Umím si představit dvě 
situace, kdy běžící motor ve stojícím autě má smysl. Prvním je startování 
vymrzlého auta v zimě, kdy je potřeba zahřát nejen olej, ale i zamrzlá 
skla a kabinu. Druhým příkladem je zastavení po jízdě plně naloženého 
vozu v horku do kopce. Tady se taky hodí vypnout motor až po chvilce.

Za mého dětství bylo běžné, že buldozerista nechal motor svého Sta-
lince běžet po celou hodinovou přestávku na oběd. Ale dnes už jsme snad 
někde jinde, jak motoricky, tak ekologicky. Jestli nevypnutím motoru se 
auto šetří, nevím, myslím, že spíš ne. Není ale lepší raději šetřit ovzduší, 
planetu a nakonec i svou peněženku?

Miloš Vysloužil

Fejeton: Z lásky k motoru

Let hydroplánem. King Salmon – Brooks Falls

Autor Petr Štola fotografuje 
krajinu z kabiny hydroplánu
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Technika lovu vyžaduje značný cvik. Zdaleka ne všechny pokusy se 
vydaří. Je třeba si vybrat místo, kde lososi se snaží překonat hranu 
jezu, a přesně odhadnout délku jejich skoku. Technika lovu je růz-
ná i ve volné vodě. Někteří loví lososy střemhlavými skoky, jiní loví 
s hlavou pod vodou

Brooks Falls je rájem medvědů grizzly a samozřejmě perfektní mís-
to pro jejich fotografování. Stahují se tam v době tahu lososů, které 
loví v přilehlé říčce. Ti privilegovaní (dominantní) loví na hraně jezu, 
ti ostatní v okolních vodách. Pravidlo č. 1 je, že medvěd má vždy před-
nost a člověk se musí držet v určené bezpečné vzdálenosti. Medvěd 
může přijít klidně na vzdálenost dvou metrů (což se nám stalo) a tiše 
jsme říkali doporučenou větu od strážce parku při vstupní instruktáži 
GO BACK please. Vyslyšel nás.

Z Brooks Falls jsme podnikli celodenní výlet terénním autobusem 
do Valley of 10 thousand Smokes. Na Aljašce je cca 5 tis. zemětřesení 
ročně, v březnu 1964 bylo nejsilnější zemětřesení zaznamenané v Se-
verní Americe (o síle 9.2). Nejsilnější erupce sopky během 20. st. byla 
v roce 1912 (sopka Novarupta), vytvořila Valley of Ten Thousand Smo-
kes v NP Katmai. Průvodce – ranger nás vedl k potoku Knife Creek, 
který se zakusuje do lávovitého povrchu s řadou vodopádů. Ranger měl 
zasvěcený výklad a ukázalo se, že je vystudovaný geolog. 

Seward je výchozí místo pro jízdu trajektem po národním parku Ke-
nai Fjords. Absolvovali jsme celodenní výlet, jehož cílem byla zátoka 
Aislik se stejnojmenným ledovcem. Cestou trajektem jsme pozorovali 
mořské vydry, lachtany, velryby, plejtvákovce a papuchalky. 

Homer jsme si vybrali ze dvou důvodů. Já pro fotografování orlů 
bělohlavých (národní pták USA) a Yvonne s Petrem pro výlet na kajaku 
v zátoce Halibut Cove na druhém břehu (Kachemak Bay State Park). 
Homer je známý jako zimoviště orlů bělohlavých a „Eagle Lady“, která 
je přes zimu krmila a za $20 umožnila jejich fotografování.

Další naše putování směřovalo do národního parku Denali. Cestovali 
jsme přes Palmer, kde jsme se ubytovali v Airbnb Scores B&B a zažili 
příjemnou hostitelku Mary – učitelku hry na piano, která nám úžasně na 
roštu připravila Petrem ulovené lososy. Při hostině na zahradě si nás při-
šli prohlédnout losi. V okolí jsme si prohlédli zlatý důl - Independence 
Mine State Historical Park a přes ledovec Matanuska Glacier, řeky  Gul-
kana River,  Maclaren River jsme se ubytovali v Healy v kempu  Midni-
ght Sum RV and Campground jako výchozí bod do Denali National Park.

Přírodní rezervace Denali National Park je skvostem Aljašské příro-
dy. Srdce beroucí pohled na horu Denali - Mt. McKinley a rezervace, 
kde je možno potkat tváří v tvář medvěda grizzly, losa, karibu, dallskou 
ovci a řadu dalších živočichů, bohatou květenu a perfektní organizaci 
a management celé rezervace.

Dobrodružná cesta za Aljašskou přírodou končí, krásné zážitky nám 
navždy zůstanou. Do Prahy jsme se vrátili z Anchorage, s mezipřistá-
ním ve Fairbanks a s přeletem nad Kanadou a Grónskem přes Frankfurt. 
Let se společností Concord byl příjemný a bez problémů.

Děkuji Jitce Stenzlové, vedoucí knihovny v Městečku Trnávce, se 
kterou jsem již dříve spolupracoval při organizování fotografické vý-
stavy, že mi umožnila provést prezentaci a těším se na setkání s občany 
Městečka Trnávky v pátek 4. října od 17 hodin ve vstupní hale obec-
ního domu.

Petr ŠtolaTerénní autobus schopný překonávat vodní toky

Sopečná oblast s lávovými stěnami Karibu s mohutným parožím

Pohled z kempu - Kachemak Bay State Park Poslední rozloučení s Aljaškou
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U cesty ke koupališti stojí bývalá panská hájenka - fořtovna, v sou-
časnosti v soukromém vlastnictví. Druhá hájenka je naproti sídliště 
„U koupaliště“.

Koupaliště bylo vybudováno 
v polovině 40. let minulého století 
agrárním dorostem.

Sídliště „U koupaliště“ bylo budováno od roku 2005.

V současnosti se buduje nové sídliště „Nad Studní“ a další akce ve-
doucí ke zvelebení obce a připojených místních částí.

č.p. 56 - stará hospoda
Původně to byl panský pivovar zmiňovaný v roce 1572. Po zániku 

pivovaru hostinec. Budova je majetkem obce. V této budově bylo 10. 
května 1945 zastřeleno 14 zadržených místních Němců. Část budovy je 
pronajímána a částečně slouží jako sklad a garáže. Od roku 1934 zde byla 
pobočka Tlumačovské státní stanice hřebců.

č.p. 61 ▶
Na protější straně silnice proti 

staré hospodě byla kovárna (dnes 
prodejna večerka)

Prodejna Jednoty (COOP) ▼ 
byla vybudována svépomocí v roce 
1962 a pohostinství v roce 1981 
a do provozu uvedeno 23. března 1982. Vzniklo na místě bývalého hřiš-
tě, za války Koldasovy cementárny a předtím rybníčku.

č.p. 78
V současnosti dům Urbanových, dříve rodiny Zacharových s pro-

dejnou smíšeného zboží. Tento dům je spíše městského typu, který pří-
mo nekoresponduje s okolní venkovní zástavbou. 

Existuje domněnka (viz kniha Vlastivěda moravská, Morava za pra-
věku, vyd. r. 1902), že při kopání základů tohoto domu byl nalezen pěk-
ný bronzový depot (srp, kopí, dláto, hrot meče). Od roku 1864 je ulo-

žený v Moravském muzeu v Brně.

Po celé trase od kulturního domu až na Cim-
burk si můžete všimnout naučné stezky „Puto-
vání za bílou paní“, kterou zhotovil místní řez-
bář Petr Steffan v roce 2018.

V místech, kde stojí rodinný domek Urbáš-
ků, stávala původně hasičská zbrojnice.

Historie domů v Městečku Trnávce – II. část
Pokud projdeme uličkou z Rynku kolem radnice, dostaneme se 

k bývalému panskému dvoru č.p. 39 a 38. Ten se skládal z vlastního 
dvora a budovy „ovčína“, kde byly dříve skutečně ovce, ale časem 
byl přebudován na byty pro zaměstnance dvora. Dvůr patřil Lichten-
steinům, kteří jej pronajímali a po první pozemkové reformě o něj při-
šli. Domek vlevo pod lesem byl panskou kovárnou. Vlastní dvůr byl 
majetkem Zemědělské společnosti, která jej prodala soukromé osobě. 
Dlouhá léta jej vlastnilo JZD, byly zde kanceláře Jednotného země-
dělského družstva, chlévy, pila, stolářská dílna a sklady. 

V tomto panském dvoře se narodili místním šafářům další významní 
rodáci. Hudební skladatel Wenzl Müller a Viktor Stoupal. Oba dva 

mají před budovou pamětní des-
ky. Dvůr je nepřímo zmiňován 
již v listině z roku 1308. 
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V roce 1924 vzniklo Obecně prospěšné stavební družstvo, které zača-
lo stavět rodinné domky od hřbitova k nádraží. 

Na pravé straně při příjezdu do M. Trnávky od M. Třebové vidíme 
3 bytové domy. Jeden z nich postavilo JZD a další dva Československé 
státní lesy. V současnosti jsou všechny v soukromém vlastnictví.

Domky k Mezihoří se začaly stavět v roce 1922 až téměř do války, 
stejně jako ulice naproti školce. 

V roce 1936 povolila Ko-
ffnerova cukrovarnická spo-
lečnost postavit na nádraží 
Hospodářskému nákupnímu 
a prodejnímu družstvu obilní 
skladiště s bytem. 

V průmyslové zóně byla postavena nová mlékárna Miltra B v roce 2005.

V roce 1978 se zača-
lo s výstavbou Agroche-
mického podniku

přebudovali na zbrojnici. Postupně byly byty prodány včetně prodejny 
zájemcům z řad občanů. V současnosti zde sídlí prodejna K-Plus a Ka-
deřnictví.

č.p. 202
V tomto domě byl původně 

obchod se smíšeným zbožím, 
potom prodejna textilu. Dnes 
dům rodiny Bomberových.

č.p. 203 ▶
Patří rodině Škrabalů, kteří 

byli za války Němci vystěho-
váni. Za první republiky zde 
byla četnická stanice.

č.p. 204 ◀
V tomto domě, který patřil kdysi 

Pillichovi, byla pekárna. Pekl tam Artur 
Gutschik. Po válce v soukromém vlast-
nictví.

č.p. 205 ▶
Dům patřil spoustu let 

rodině Stejskalů. V mi-
nulosti byl v těchto pro-
storech Klub důchodců 
k setkávání se.

č.p. 238 ▼
Na protější straně silnice vedle fary je budova, která byla ve Staré Tr-

návce rychtou. V dnešní době je to penzion Trnavský grunt.  Dlouhá 
léta zde žila rychtářská rodina Valášků. Od rodiny Pedainů tuto rychtu 
koupil Viktor Stoupal v roce 1928 a přebudoval ji na svoje letní síd-
lo. Po roce 1945 zde byl Místní národní výbor, kuchyň a jídelna místní 

školy a stanice Sboru ná-
rodní bezpečnosti. Po re-
stitucích v roce 1992 byla 
prodána soukromým oso-
bám. Místní národní vý-
bor se přestěhoval do bý-
valé školy u kostela a jí-
delna do nové kuchyně 
v areálu školy.

č.p. 231
V této budově byla za první republiky německá škola, v současnosti 

patří dům rodině Zemánkových. Přes silnici (v zahradě č.p. 209) sto-
jí kaplička, která byla postave-
na rodinou Schupplerů z č.p. 209 
v roce 1905.

Stará Trnávka

č.p. 201
Budova patřila rodině Valášků, později Hodinů. Byla zde hospoda, 

byty a zemědělské hospodářství. Po válce patřila budova obci. Byla zde 
prodejna Jednoty s hospodářskými potřebami a železářství. Část si hasiči 
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č.p. 246 a 247 ◀
Obě budovy byly postave-

ny v roce 1939 pro úředníky 
stavějící dálnici. Po válce zde 
byly byty a v č.p. 246 zdra-
votní středisko. V současnos-
ti je dům č.p. 246 přebudován 
obcí na byty a dům č.p. 247 
patří rodině Goppoldových.

Okály byly postaveny v roce 1976 a druhá část v roce 1987.

Tábor na konci Tr-
návky byl vybudován 
v roce 1939 pro dělníky 
na stavbu dálnice a jako 
sklady. Po zastavení vý-
stavby byl přeměněn na 
koncentrační tábor pro 
židy, francouzské a ang-
lické zajatce. Ti byli pře-
místěni do míst součas-
ného střediska Zeměděl-
ské společnosti a tábor 
začal sloužit jako vý-
cvikové středisko Wehr-
machtu. 

V místě, kde je stře-
disko Zemědělské spo-
lečnosti, byl kdysi ryb-
ník. Během roku 1939 zde 
byly vybudovány dílny 
pro opravy strojů použí-
vaných na stavbu dálnice, 
později tábor pro vojen-
ské zajatce. Po válce zde 
mládež vybudovala svůj 
kulturní dům. Jednotné zemědělské družstvo zde vybudovalo své me-
chanizační středisko. Přes tyto budovy (dílny) měl vést most budované 
dálnice. Viz pilíře u mostu.

č.p. 212 ▶
V tomto domě na-

proti uličce přes most 
Pacovky byla dříve 
kovárna Hedrichovi. 
V současnosti dům K. 
Škrabala.

č.p. 213 ◀
Pokud projdeme uličkou k Pacovce 

o odbočíme doprava, uvidíme za poto-
kem bývalý mlýn s pilou. Stejně jako 
v případě mlýna „Podhradského“ je 
zmiňován k roku 1365. První známý 
mlynář, který je uváděn v roce 1677 
byl Jíra Boland. Voda na tento mlýn se 
přiváděla už od skály u Borové a vedla 
za humny ostatních domů. Úplně první 
zmínka o tomto mlýně je v urbáři pan-
ství Moravská Třebová z roku 1548.

č.p. 209 ▶
Selské stavení Ma-

cháčků a později Schupp-
lerů. V něm žil dlouhole-
tý starosta obce Robert 
Schuppler, vystěhován 
Němci během II. světo-
vé války.

č.p. 211 ◀▼
V minulosti ne-

movitost vlastnil 
Mořic Lipský. Byla 
zde hospoda „Na 
Balkáně“ a hrálo 
se zde divadlo. Dne 
7. října 1906 zde 

došlo k založení TJ Sokol. Sokol zde později provozoval kino.
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Hrad Cimburk s přilehlým lesem je majetkem obce, která jej koupi-
la v roce 1926 za 55.348,45 Kč. Stavební plocha má výměru 0,3428 ha 
a les 25.0464 ha.

Ve Staré Trnávce byla v roce 
• 1830: 1 hospoda, 1 mlýn, 1 kramář
• 1880: 51 domů, 351 obyvatel, 192 Čechů a 159 Němců
• 1900: 50 domů, 303 obyvatel, 217 Čechů a 86 Němců
• 1911: 3 hospody, 1 kovář, 1 krejčí, 1 mlynář, 1 obchod, 1 obuvník, 

1 pekař, 1 pila, 1 podkovář, 2 řezníci, 1 uzenář

V Městečku Trnávce bylo v roce
• 1830: 1 dvůr, špitál, 2 hospody, 1 mlýn, 1 kamnář
• 1843: 84 domů, 494 obyvatel, 241 mužů a 253 žen
• 1880: 101 domů, 626 obyvatel, 421 Čechů a 205 Němců
• 1911: 1 bednář, 1 holič, 4 hospody, 2 koláři, 1 kovář, 4 krejčí, 1 

malíř, 1 mlynář, 1 natěrač, 3 obchodníci s drůbeží, 3 obchodníci 
s vejci, 1 obchodník se zvěřinou, 4 obuvníci, 1 pekař, 1 pokrývač, 
1 prodejce tabáku, 1 řemenář, 3 řezníci, 1 sedlář, 2 stolaři, 2 tkalci

Do r. 1918 existovaly dvě samostatné obce, městečko Nová Tr-
návka (Trnávka) a Stará Trnávka (Staré Město). V r. 1918 byly 
obce spojeny pod názvem Trnávka, od r. 1929 pod názvem Měs-
tečko Trnávka.

Ve sloučené obci bylo v roce 1921 (Městečko Trnávka, Stará Trnávka, 
Borová a Mezihoří) 914 obyvatel a 148 domů. Z toho 661 Čechů a 250 
Němců, 3 jiné národnosti. 

V roce 1938 žilo v Městečku Trnávce 773 Čechů a 179 Němců.

V obci Městečko Trnávka žije v současnosti 875 obyvatel na 307 
číslech popisných.

K 30. 9. 2024 je počet obyvatel M. Trnávky včetně místních částí (Boh-
dalov, Lázy, Ludvíkov, Mezihoří, Nová Roveň, Pacov, Petrůvka, Pěčíkov, 
Plechtinec, Přední Arnoštov, Stará Roveň) 1411, z toho 26 cizinců.

Jiří Vondra, historik a kronikář obce
foto: archiv OÚ, Jitka Stenzlová, Filip Neuwirth

Pavel a Jana Lerchovi s výbornou znalostí 
angličtiny pomohli Joanne Mecclelland, 59-leté 
babičce z Nového Zélandu, která se zastavila 
v Městečku Trnávce na občerstvení.

Cestu na své motorce Tiger Triumph 900 zahá-
jila před rokem na Aljašce, projela Kanadou, USA 
a Jižní Amerikou.V Bogotě nechala motorku na-
ložit do letadla a přistála s ní v Londýně. Odtud 
zamířila na Východ. Projela Irán i Ukrajinu. Na 
Vánoce jízdu přeruší a zaletí domů za vnoučaty, 
kterých má 8. Cestu ukončí v roce 2026. Pokud 
necestuje, maluje obrazy. Uvítala by, kdybychom přijali EURO anebo 
všude přijímali platby kartou. Byla ráda, že jí Lerchovi pomohli.

Eva Henslová

Námět na dovolenou

Jak šel čas
• Elektrifikace obce byla provedena po roce 1924. Družstvo pro ve-

dení elektrické energie založeno 1924.
• Vodovod byl vybudován v roce 1930.
• Sbor dobrovolných hasičů vznikl v roce 1881 pro Trnávku a Lázy.
• Národní jednota vznikla v roce 1885, obnovila činnost v roce 1896.
• Zpěvácký spolek vznikl v roce 1870.
• Zemský svaz včelařů vznikl v roce 1900.
• Spolek Omladina vznikl v roce 1910.
• Plynofikace byla provedena v roce 2002 a splašková kanalizace do-

končena v roce 2012.
• V roce 1987 byl vybudován vodovod Teplice a v roce 1993 vodo-

vod Bohdalov a Ludvíkov.
• V Trnávce působil Český červený kříž, Svaz žen a působí Mysli-

vecká jednota.


